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 به نظر می رسد ورود این اتفاق به مدارس پایتخت، حساسیت و اهمیت ماجرا 
را برای دولت افزون کرده اســت. بنابراین انتظار می رود هر چه  ســریع تر با دقت 
نظر بالا موضوع را کشف و مقصران را بازداشت کنند و ابعاد ماجرا و دلایل آن را 
به مردم گزارش دهند؛ چراکه دراین باره شایعات و نگرانی های زیادی در جامعه 
و خانواده ها مطرح است. برخی این اتفاق را اقدامی از سوی گروهی تندرو برای 
خانه نشــین کردن دختران دانش آموز می دانند و برخی آن را ناشــی از اقدامات 
گروه های خودســری دانسته اند که مثل ماجرای اسیدپاشی اصفهان است. حتی 
برخی احتمال می دهند دســت های منافقان یا براندازان پشــت پرده باشد. گروه 
دیگری نیز خواســتار موضع گیری مراجع دراین باره شــده اند. اما حقیقت هرچه 
باشد، مســئولیت نهادهای امنیتی را افزون می کند تا هرچه  سریع تر ابعاد ماجرا 
را روشــن و مقصر یا مقصران را بعد از بازداشت و بیان اهداف منطقی به مردم 

معرفی کنند.
توضیحاتی امنیتی که مجلس را قانع نکرد

همان طورکه ذکر شــد، ماجرای مســمومیت ســریالی دانش آمــوزان برخی 
مدارس دخترانه در سراســر کشــور، واکنش افکار عمومی را به همراه داشته و 
باعث نگرانی برخی خانواده ها شده اســت. ازاین رو به دنبال استمرار این اتفاق 
طی روزهای متوالی، علاوه بر دولــت، نمایندگان مجلس هم در مصاحبه هایی 
مجبور به واکنش شدند و حتی وزرای بهداشت و آموزش و پرورش و نماینده ای 
از وزارت اطلاعات را برای پاسخ گویی به مجلس فراخواندند. البته از آنجایی  که 
مجلس به صورت سه شیفت درگیر بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۲ است، کمیسیون 
مربوطه به صورت غیررســمی تشــکیل جلســه داد و نمایندگان سؤال کننده به 
دنبال پاســخی قانع کننده از مراجع ذی صلاح بودند؛ اما آن طور که نمایندگان به 
«شــرق» گفتند، توضیح قانع کننده ای دراین باره دریافت نکرده اند. بنابراین برای 
روشن شــدن ماجرا با برخی نمایندگان از جمله عضوی از کمیسیون امنیت ملی، 
عضوی از کمیســیون امور داخلی کشــور و همچنین رئیس کمیسیون حقوقی و 

قضائی مجلس گفت وگو کردیم.
بیش از  ۹۰۰ دانش آموز مسموم شده اند

شــهریار حیدری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، در 
گفت وگو با «شرق» دراین باره پیشنهاد داد که رئیس مجلس دو ساعت جلسات 
بررســی بودجه ســال آینده را تعطیل کند تا به بررسی دلایل افزایش قیمت ارز 
و دلایل مســمومیت دانش آموزان مدارس دخترانه بــا حضور نهادهای امنیتی 
و بهداشــت و آموزش و پرورش پرداخته شود. او همچنین خواست قالیباف به 
افــرادی از کمیســیون امنیت ملی مأموریت دهد تا موضوع را جهت شــفافیت 
بررســی کنند. حیــدری همچنین تأکید کرد طبق اطلاعــات موثقی که در اختیار 
دارد، تاکنون بیش از ۹۰۰ نفر از دانش آموزان در سراسر کشور با این گاز مشکوک 

مسموم شده اند!
نماینده مردم قصرشــیرین، ســرپل ذهاب و گیلانغــرب در مجلس همچنین 
ادامه داد: «نهادهای اطلاعاتی، وزارت بهداشت و آموزش و پرورش باید به طور 
جدی به موضوع مسمومیت دانش آموزان دختر ورود کنند؛ چراکه این موضوع 
در حال گســترش به سراســر کشور است و شنیده شــده که مدارسی از تهران و 

اردبیل هم درگیر این ماجرا شده اند».
او افــزود: «نهادهــای اطلاعاتی، امنیتی و بهداشــتی باید ایــن موضوع را با 
حساسیت بیشتری بررســی کنند و زودتر به نتیجه برسند. باید منشأ این موضوع 
زودتر مشــخص شــود تا مردم از نگرانی درآیند. این اتفاق مبارکی نیست و نباید 
به سادگی از کنار آن بگذریم. افراد متحجر یا افراد ضد نظام یا هرکسی می تواند 
مقصر این ماجرا باشد و هنوز توضیح قانع کننده ای دراین باره دریافت نکرده ایم».
حیــدری با تأکید بــر اینکه طبق اخبار موثق بیش از ۹۰۰ دانش آموز سراســر 
کشور تاکنون مسموم شده اند، احتمال تعطیلی مدارس دخترانه برای جلوگیری 

از تکرار این اتفاق را رد کرد و گفت: «یکی از احتمالات مورد بررســی این اســت 
که هدف این افراد تعطیل کردن مدارس دخترانه اســت؛ بنابراین غیرحضوری یا 

تعطیل کردن مدارس کار درستی نیست».
این عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اضافه کرد: «این 
موضوع دو حالت بیشــتر ندارد؛ یا موضوعی پیچیده است که وزارت اطلاعات و 
ســازمان اطلاعات سپاه باید آن را کشــف کنند، یا پیچیده نیست و حراست های 
مدارس باید آن را کشــف کنند. نقدی به این موضوع وارد اســت که به جامعه 
اطلاعاتی و حراســت ها برمی گردد؛ چراکه حتی در مدارس کوچکی که شــش 
محصل داشته باشــند هم دولت نماینده ای از حراســت قرار داده است که کار 
نهادهــای اطلاعاتی را انجام می دهد؛ بنابراین تأخیر و عدم کشــف این موضوع 
آســیبی جدی به جامعه وارد می کند و باید هرچه  ســریع تر موضوع را روشــن 

کنند».
او همچنیــن با تأییــد اینکه ایــن اتفاقات بدنــه اجتماعی را بدبیــن کرده و 
خانواده های نگران می ترســند فرزندان خود را به مدارس بفرســتند، بیان کرد: 
«تصور خانواده ها نســبت به مدارس تاکنــون این بود که مدارس را محیط امنی 
برای فرزندان خود می دانســتند، اما این اتفاقات آسیبی جدی به اعتماد عمومی 
و بدنــه اجتماعی هوادار نظام وارد می کند و باید نســبت بــه این موضوع آگاه 

باشیم».
تذکر نماینده خلخال درباره مســمومیت بیش از  ۳۰۰ دانش آموز اردبیلی در 

صحن مجلس
علاوه بر او، رئیس کمیته امنیت کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها هم 
به «شــرق» گفت کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها به ماجرا ورود خواهد 
کرد تا مســئله هرچه  سریع تر و از ســوی هر جریان و گروه داخلی یا خارجی که 
باشــد روشن و در اســرع وقت به مردم گزارش داده شود. حتی سیدغنی نظری، 

نماینده خلخال و کوثر در مجلس، عصر روز گذشــته با تشدید مسمومیت ها در 
اردبیل با تذکری در صحن علنی اعلام کرد بیش از ۳۰۰ نفر از دختران دانش آموز 
اردبیلی مســموم شده اند و خواستار رســیدگی هرچه سریع تر نهادهای مربوطه 

به موضوع شد.
کمیسیون امور داخلی و شوراها به ماجرای مســمومیت دانش آموزان ورود 

می کند
جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
در گفت وگو با «شرق» درباره مسمومیت دانش آموزان قمی که عمدی بودن آن 
اثبات شــده و به سایر استان ها از جمله مدارس دخترانه تهران هم رسیده است، 
گفت: «این موضوع کوچک و بی اهمیتی نیست و شواهد امر نشانگر عمدی بودن 

آن است که به سرعت در حال گسترش به سراسر کشور است».
رئیــس کمیته امنیت کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس 
افزود: «از زمانی که مشــخص شد مسمومیت ها عمدی است، این حساسیت در 
نهادهای امنیتی ایجاد شــده و در حال رصد و بررســی موضوع هستند. بنابراین 
باید هر چه ســریع تر از همه توان و ظرفیت خود استفاده کنیم تا زودتر این افراد 

شناسایی و بازداشت شوند».
رشیدی کوچی با ابراز تعجب از اینکه با گذشت چند ماه از اولین مسمومیت ها 
در قم هنوز نهادهای مســئول نتوانسته اند مقصران را شناسایی و بازداشت کنند، 
اظهار کرد: «این موضوع برای ما هم جای ســؤال دارد کــه چرا هنوز نهادهای 
امنیتی موفق به شناســایی این افراد نشده اند. البته دیر یا زود این افراد شناسایی 

و بازداشت می شوند و امیدوارم تا آن روز آسیب کمتری به فرزندان ما برسد».
او ادامــه داد: «البته فضــا و مصاحبه هایی که در خارج از کشــور توســط 
براندازها انجام می شــود، نشــان می دهد این اتفاق به نفع آنهاســت و شــاید 
یک عملیات برنامه ریزی شــده از خارج از مرزهای ایران باشــد که البته فعلا در 

حد یک احتمال اســت». رئیس کمیته امنیت کمیســیون امور داخلی کشوردر 
پاســخ به اینکه افکار عمومی نســبت به این موضوع نگران است و خانواده ها 
می ترســند دختران خود را به مدرســه بفرســتند و حتی برخــی معتقدند کار 
تندروها باشــد، بیان کرد: «برخی صحبت ها را کــه در این باره در فضای مجازی 
در حال وایرال شــدن است باید بررســی کرد که آیا این اتفاق به نفع جمهوری 
اســلامی است یا به ضرر آن؟ باید  به این نکته دقت داشته باشیم که این اتفاق 
از طرف هر کسی که باشد، به ضرر نظام است و البته باید بین تندروهای مذهبی 

و حاکمیت تفکیک قائل شویم».
رشــیدی کوچی اظهار کرد: «هنوز نمی دانیم دست چه کسانی در کار است و 
با چه هدفی دانش آموزان را مســموم می کنند. این خواست نمایندگان مجلس 
است که هرچه زودتر و در کمترین زمان ممکن این موضوع روشن شود و تا جایی 
که اطــلاع دارم نهادهای امنیتی به صورت تمام وقــت روی این موضوع فعال 
شــده اند. البته فرقی هم ندارد کار چه کســانی باشــد و حتما کسانی که این کار 
غیرانسانی، غیرشرعی و خلاف اصول انســانی را انجام می دهند باید پاسخ گوی 

عملکرد خود باشند».
نماینده مرودشــت در مجلس یازدهــم گفت که وزرای مربوطــه در این باره 
توضیحات قانع کننده ای نداده اند. البته مجلس با جلســاتی که تشکیل می دهد 
به موضوع ورود کرده است، اما از آنجایی که این اتفاق با بررسی بودجه هم زمان 
شــده و نمایندگان به طور سه شــیفت درگیر بررســی بودجه بوده و کمیسیون ها 

تعطیل هستند، جلسات کمیسیون به صورت غیررسمی برگزار می شود.
رئیس کمیته امنیت کمیســیون امور داخلی کشور وعده داد که این موضوع 
را در کمیســیون امور داخلی کشــور به طور جدی پیگیری خواهند کرد و اظهار 
امیدواری کرد تا هرچه زودتر به نتیجه برســند تا بتوانند به مردم گزارشی دقیق 

دهند.
اسیدپاش های اصفهانی بازداشت و برخی قصاص شدند!

موســی غضنفرآبادی، رئیس کمیســیون حقوقی و قضائــی مجلس نیز در 
گفت وگو با «شرق» درباره مسمومیت دانش آموزان دختر که از قم آغاز و در حال 
گسترش به ســایر استان های کشور اســت، این طور توضیح داد: «اتفاق رخ داده 
نگرانی هایــی را در ســطح اجتماعی و بین خانواده ها ایجاد کرده که مســئولان 
مربوطه و نهادهای امنیتی را نســبت به موضوع حســاس کرده اســت. بنابراین 

طبق وعده های داده شده امیدواریم هرچه سریع تر مسئله حل شود».
رئیس سابق دادگاه های انقلاب استان تهران و نماینده فعلی مجلس اظهار 
کرد: «یک ســری گمانه زنی ها درباره اتفاق رخ داده وجود دارد و ســرنخ هایی به 

دست آمده است، اما تا قطعی شدن موضوع نمی توانیم به آن بپردازیم».
نماینده مردم بم در مجالس هفتم، هشــتم، نهم و یازدهم در پاسخ به اینکه 
گفته می شود طیفی از تندروهای مذهبی در این مسئله دخیل هستند، چقدر این 
احتمــال را واقعی می دانید؟ بیان کرد: «موضوعی در جامعه باب شــده که هر 
اتفاقی می افتد می گویند کار خودشــان اســت و این تبدیل به ضرب المثلی شده 
اســت. اما این حرف را تکذیب می کنم و به صراحت می گویم نیروهای متدین و 
انقلابی هیچ زمانی به خودشــان اجازه نمی دهند چنین کارهایی را انجام دهند؛ 

چراکه مقید به مکتب اخلاق، دین و شریعت هستند».
غضنفرآبادی اضافه کرد: «کســی که مقید به دستورات اسلام باشد، مرتکب 
چنین رفتارهای زشــت و غیراخلاقی و غیرانسانی نمی شــود. قطعا برای حفظ 
آبــروی نیروهای مؤمن و انقلابــی باید نیروهای امنیتی هرچه ســریع تر تکلیف 
را روشــن کنند». رئیس ســابق دادگاه های انقلاب اســتان تهران و رئیس فعلی 
کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس در پاســخ به اینکه این نگرانی در جامعه 
وجود دارد که مثل اسیدپاشی های اصفهان، در ماجرای مسمومیت دانش آموزان 
دختر هم کســی جوابگو نباشــد، گفت: «این حرف درســتی نیســت؛ چراکه در 
ماجرای اسیدپاشی اصفهان برخی دستگیر و برخی هم قصاص شدند. زمانی که 
دادگاه انقلاب بودم در جریان امر بودم. اینکه چرا به نحوی اطلاع رســانی نشده 

که شما به عنوان خبرنگار از این موضوع بی اطلاع هستید، جای نگرانی دارد».
ایــن نماینده چنــد دوره مجلس تصریح کــرد: «اما درباره ایــن ماجرا حتما 
ضابطین مربوطه دنبال روشن شــدن ماجرا هســتند؛ خصوصا در این شرایط که 
مسمومیت ها از شهر مقدس قم به سایر شهرها مثل تهران، پردیس، رباط کریم،  

اردبیل و... رسیده و این نگرانی ها را بیشتر کرده است».
او همچنین تأکید کرد: «وزرای مربوطه را ملزم به پاســخ گویی خواهیم کرد؛ 
چراکه مسئولیت دارند و باید پاسخ گو باشند. این دغدغه مردم است و نمی توانیم 
نســبت به دغدغه مردم بی تفاوت باشیم. هر کسی که خداباور باشد و اعتقاد به 
خدا، آخرت و انسانیت داشته باشد، نمی تواند نسبت به مسمومیت دانش آموزان 

بی تفاوت باشد».
رئیس کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس در پایــان تأکید کرد: «نمایندگان 
مجلس و نیروهــای مربوطه اعم از نظامی، انتظامی و امنیتی نیز پیگیر موضوع 
هســتند و به مردم قول می دهیم هرچه ســریع تر موضوع را روشــن و به نتیجه 

برسانیم و به آنها گزارش بدهیم».

گزارش «شرق» از جلسه ویژه مجلس درباره مسمومیت سریالی دختران دانش آموز

در بهارستان چه گذشت؟
غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس: سرنخ هایی به دست آمده است، اما تا قطعی شدن موضوع نمی توانیم به آن بپردازیم

معصومه معظمی: چندی است که اتفاق مشکوکی مبنی بر مسمومیت دانش آموزان مدارس دخترانه در حال رخ دادن است؛ ماجرایی که از شهر قم آغاز شد و با گذشت چهار ماه، به طورکامل رمزگشایی نشده و به سایر شهرها و استان های کشور 
تسری یافته است. این اتفاق بعد از قم به بروجرد، سپس به ساری، پردیس، اردبیل و شاهین شهر اصفهان و حتی به مدارسی از مناطق مختلف تهران رسیده است. مسئله ای که با ورود به پایتخت بالاخره حساسیت رئیس جمهور را برانگیخت 
و باعث شــد رئیسی در جلسه هیئت دولت وزیر کشــور را مأمور رسیدگی و ریشه یابی هرچه سریع تر موضوع مسمومیت تعدادی از دانش آموزان در برخی مدارس و اطلاع رسانی مســتند و مستمر در این زمینه برای رفع نگرانی خانواده ها کند. 
همچنین موضوع در دســتور کار «شــورای تأمین استان تهران» قرار گرفت تا ابعاد ماجرا روشن شود. نوری، وزیر آموزش و پرورش نیز در حاشیه جلسه روز گذشته هیئت دولت در جمع خبرنگاران خبر داد که در این جلسه، هیئت دولت تصمیم 
گرفت درباره مسمومیت سریالی دانش آموزان با محوریت وزارت کشور جلسه ای تشکیل شود و اطلاع رسانی صورت بگیرد. ازاین رو احمد وحیدی، وزیر کشور، عصر روز گذشته در نشست خبری با تکذیب شایعه ای مبنی بر بازداشت سه نفر از 

عوامل دخیل در مسمومیت دانش آموزان که خبرگزاری فارس منتشر کرده بود، گفت: «تاکنون هیچ کس درباره مسمومیت ها دستگیر نشده است و هیچ دانش آموزی نیز در این رابطه فلج نشده و این ادعا کذب است».

 شرق: در حالی دوشــنبه هفته آینــده شاهد آغاز نشست فصلی 
شــورای حکام خواهیم بود که در ۴۸ ســاعت اخیــر فضای مثبتی 
درباره پرونده فعالیت های هســته ای ایران شکل نگرفت. از یک سو 
گزارش جدید آژانس بین الملی انرژی اتمی منتشــر شــد و در سوی 
دیگر انریکه مورا، معاون جوزپ بورل و مذاکره کننده ارشــد اروپایی 
هم در مصاحبه ای به تهران تاخت و نکات مهمی را با چاشنی ضد 
ایرانــی مطرح کرد که حکایت از آن دارد که غرب به دنبال تعامل و 

مصالحه با تهران در گفت وگوهای هسته ای نیست.
 یک گزارش

در واپسین ســاعات روز سه شنبه آژانس بین المللی انرژی اتمی 
گزارش تازه ای درباره فعالیت های هســته ای ایران منتشــر کرد. این 
نهاد در گزارش جدید خود مدعی شــده است ایران ۱۸ برابر بیشتر از 
حد توافق شــده در برجام اورانیوم غنی کرده است. آژانس همچنین 
ادعا کرد حدود ۴۲ درصد اورانیوم غنی شــده تــا ۶۰ درصد از منظر 
تئوری کافی اســت و در صورت غنی ســازی بیشــتر برای تولید یک 
بمب هســته ای است. رافائل گروســی، مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، در گزارشی محرمانه به اعضای این نهاد گفت رسانه ها 
مدعی شــده اند ذرات اورانیوم یافت شــده در ایران تا ســطح ۸۳.۷ 
درصد غنی ســازی شده اند که با ســطح ۹۰ درصدی مورد نیاز برای 
تولید ســلاح هسته ای فاصله ای ندارد. آژانس در این گزارش مدعی 
اســت که ذخیره ایران شــامل ۴۳۴٫۷ کیلوگرم اورانیوم غنی شده با 
خلوص ۲۰ درصــد در قالب هگزافلوراید اورانیــوم به علاوه ۳۷٫۷ 
کیلوگرم در قالب های دیگر است. آژانس در ادامه اعلام کرده است 
که میزان ذخایر اورانیوم ایران با درجات غنی سازی متفاوت به بیش 
از ســه هزارو ۷۶۰ کیلوگرم رسیده و نســبت به میزان اعلام شده در 
آخرین گزارش آژانس ۸۷ کیلوگرم افزایش یافته اســت. این گزارش 
در راستای ادعای بلومبرگ مبنی بر غنی سازی ۸۴ درصدی اورانیوم 
در ایران، می گویــد که آژانس بین المللی انرژی اتمی ذرات اورانیوم 

غنی شده تا ۸۳٫۷ درصد در آبشارهای اصلاح شده را که قرار است تا 
۶۰ درصد در فردو غنی سازی شود، شناسایی کرده است. البته آژانس 
اعلام کرده گفت وگوها با ایران درباره منشــأ این ذرات در حال انجام 
است و ایران گفته نوســانات ناخواسته در سطح غنی سازی ممکن 

است رخ داده باشد.
گــزارش جدید آژانــس واکنــش اولیانوف را به دنبال داشــت. 
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی مستقر 
در وین و رئیس هیئات این کشــور در مذاکرات هســته ای، سیاست 
آمریکا در قبال ایران را عامل تقویت کننده پیشــرفت ســریع برنامه 
هسته ای ایران دانســت. اولیانوف نوشت: «سیاست ترامپ و بایدن 
در قبال تهران اصلی ترین عامل تقویت کننده پیشــرفت سریع برنامه 
هسته ای ایران است. در واقع واشنگتن تنها می تواند در این زمینه به 

خودش «تبریک» بگوید. هیچ درسی گرفته نشد».
یک مصاحبه

به موازات این گزارش آژانس، معاون مســئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپــا در گفت وگویی با تأکید بر اینکه احیای برجام تنها راه 
اتحادیه اروپا برای رســیدگی به مسئله برنامه هسته ای ایران است، 

گفت که فعلا چارچوبی برای این کار وجود ندارد.
به گزارش نشــریه آلمانی اینترناســیونال پولیتیک، انریکه مورا، 
معاون مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا و مذاکره کننده ارشد 
این نهاد اروپایی در مذاکرات وین، در گفت وگو با این نشریه در پاسخ 
به این ســؤال که جنگ اوکراین چه تأثیری بر سیاست های اتحادیه 
اروپا در قبال منطقه و شــمال آفریقا دارد، گفت: «ایران در چند سال 
اخیر روابط نظامی بسیار قوی ای با روسیه شکل داده؛ این رابطه پس 
از آغاز جنگ اوکراین، شدت یافته است. این موضوع بر مشکلاتی که 

ما بر سر دیگر مسائل با ایران داریم، می افزاید».
مذاکره کننده ارشد اتحادیه اروپا در مذاکرات هسته ای تأکید کرد 
که متن احیای توافق هســته ای (برجام) از پاییز ســال گذشته آماده 

شــده اســت. انریکه مورا عنوان کرد که ایران در آن زمان خواستار 
بسته شدن پرونده پادمانی شده بود، اما امروز شاید برای بازگشت به 
توافق هســته ای آماده تر باشد. او در اظهاراتی مداخله جویانه گفت 
که تهران خود را در «قلب یک توفان قرار داد که خودش آن را ایجاد 
کرده بود». وی افزود که ایران درگیر سه مسئله اصلی شد که اولین 
آنها اعتراضات داخلــی بود که «بیش از آنچه انتظار می رفت طول 
کشــید» و حکومت ایران با آنان به روش گفت وگــو تعامل نکرد و 
این «طبعا در میان کشــورهای غربی پیامدهایی داشت و به وجهه 
حکومت ایران آســیب زد». مورا افزود مســئله دومی که برای اروپا 
اهمیت بسیاری دارد، روابط نظامی ایران با روسیه و تأمین پهپاد برای 
مسکو است و تأکید کرد که این مسئله «پرمخاطره ترین مسئله برای 
اروپا در پرونده ایران» است. وی ادامه داد که مسئله سوم به برنامه 
هســته ای و احیای توافق هسته ای مربوط می شود و افزود: «از پاییز 
گذشته متن احیای برجام آماده شده اما ایرانی ها گفتند که باید قبل از 
هر چیز پرونده پادمانی بسته شود». مذاکره کننده ارشد اتحادیه اروپا 
گفت که ایرانی ها هیچ کاری برای بســتن این پرونده انجام ندادند و 

به آژانس بین المللی انرژی اتمی هم پاسخی ندادند و «طوری رفتار 
نکردند که انگار واقعا می خواهند بــه برجام برگردند». مورا برآورد 
کرد که ایران امروز «برای احیای توافق هســته ای آماده تر است، اما 

واقعیت آن است که چارچوب مطلوب برای این کار وجود ندارد».
وی افزود تنها راه تعامل با برنامه هســته ای ایران، احیای توافق 
هســته ای است و تأکید کرد که اروپا می خواهد این توافق در دستور 
کار بماند و «هم زمان با ایرانی ها مذاکره می کنیم و به اوکراین کمک 
می کنیم که با ایران درباره مســئله پهپادها مذاکره کند، اما موضوع 
دشوار است چون در ایران مراکز تصمیم گیری گوناگونی وجود دارد». 
مورا گفــت: «ما همه کانال های ارتباطمان را حفظ می کنیم، اما این 

کار خیلی سخت شده است».
اوج گیری تنش در  روابط تهران - برلین

در حالی اروپایی ها و آژانس به دنبال تشــدید فضای ضد ایرانی 
هســتند که تهران هم با اقدام دیروز خود بــه طرف مقابل واکنش 
نشان داد. در این راستا ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه، 
از اخــراج دو دیپلمات آلمانــی به عنوان عنصــر نامطلوب در پی 

اقدامات مداخله جویانه و غیرمسئولانه دولت آلمان در امور داخلی 
و قضائی جمهوری اســلامی ایران خبر داد. ســخنگوی وزارت امور 
خارجه با اشــاره به احضار سفیر آلمان توسط مدیر کل غرب اروپای 
وزارت امــور خارجه و ابــلاغ تصمیم اتخاذ شــده، افزود: جمهوری 
اســلامی ایران در قبال زیاده خواهی ها، مقتدرانه عمل خواهد کرد. 
کنعانی خاطرنشــان کــرد: «اولویت ایران همــواره حفظ تعامل در 
فضای احترام اســت، اما چنانچه برخی طرف هــا بخواهند موازین 
اصولی و حاکمیت ملی کشورمان را نادیده بگیرند، تعریف گزینه های 

جایگزین اجتناب ناپذیر است».
به نظر می رســد ایــن اقدام نوعــی واکنــش و مقابله به مثل با 
اقدام مشــابه آلمان در چهارشنبه هفته گذشــته باشد. وزارت امور 
خارجــه آلمان هفته پیش ضمن احضار کاردار ایران در این کشــور، 
اعــلام کرد دو نفــر از کارمندان ســفارت ایــران را «غیرقابل قبول» 
خوانــده و از آنها خواســته آلمان را ترک کننــد. دولت آلمان در پی 
صدور حکم اعدام برای جمشــید شــارمهد، شــهروند دوتابعیتی 
ایرانی-آلمانی و سرکرده گروه تروریستی تندر، اعلام کرد کاردار ایران 
در برلین را احضار کرده اســت. آنالنا بربوک، وزیر امور خارجه آلمان 
دراین بــاره گفت: «او (کاردار ایران) مطلع بود که ما نقض گســترده 
حقوق شــهروندان آلمانی را نمی پذیریم». بربوک افزود: «ما از ایران 
می خواهیم حکم اعدام جمشــید شــارمهد را لغو کــرده و مطابق 
قانون، رونــد فرجام خواهی را برای او امکان پذیر کند». علاوه بر این، 
دولت آلمان دو نفر از کارمندان ســفارت ایــران را «غیرقابل قبول» 
خوانده و در اعتراض به صدور حکم شارمهد، از آنها خواسته است 
آلمان را ترک کنند. همچنین وزیر امور خارجه آلمان در بیانیه ای که 
چهارشنبه هفته قبل منتشــر کرد با «غیرقابل قبول» خواندن حکم 
اعدام یک شهروند دوتابعیتی ایرانی-آلمانی، از تهران خواست از این 
حکم اجتناب کند. به گزارش وبگاه خبری بریت بارت، دولت آلمان 
در واکنش به صدور حکم اعدام برای جمشــید شــارمهد، شهروند 
دوتابعیتی ایرانی-آلمانی و ســرکرده گروه تروریستی تندر، این حکم 
را محکوم کرد. آنالنا بربوک، وزیر خارجه آلمان، در بیانیه ای با گفتن 
اینکه این حکم «مطلقا غیرقابل قبول» اســت، ادعا کرد که «پاسخ 
محکمی» به آن داده خواهد شــد. او گفت: «ما از ایران می خواهیم 
با اصلاح کاستی ها در روند فرجام خواهی، حکم دادگاه را متناسب با 

آن تصحیح کرده و از حکم اعدام اجتناب کند».

گزارش «شرق» از رفتارهای عجیب اروپا در آستانه نشست فصلی شورای حکام
بازی ضد  ایرانی با چاشنی هسته ای


